
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina č. 3/2020 

konaného dne 14. 9. 2020 
 

Přítomni: 

1. Jiří Svoboda 7. Blanka Veletová 

2. Josef Matějek 8. Jaroslav Poborský 

3. Pavel Švec (místopředseda) 9. Jindřich Pospíchal 

4. Josef Kott 10. Jan Veleba (předseda) 

5. Pavel Vencovský 11. Jitka Merunková (tajemník) 

6. Miroslav Dibelka  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Jiří Uchytil 4. Jan Mácha 

2. Zdeněk Chlád 5. Jaroslav Kolařík 

3. Pavel Nožička  

 
Hosté: 

1. Martin Hyský (člen rady kraje) 3. Jiří Bartoš (OŽPZ) 

2. Eva Horná (OŽPZ) 4. Jindřich Pospíchal (Zemědělský svaz ČR) 

 
Program: 

1. Zahájení 

2. Řešení problematiky lesního hospodářství a myslivosti v Kraji Vysočina 

3. Diskuse a různé 

4. Závěr 

 
1. Zahájení 
Jan Veleba, předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina, přivítal všechny přítomné  
a hosty a zahájil jednání. Dle počtu přítomných členů konstatoval, že je komise 
usnášeníschopná. Přednesl návrh programu jednání, který byl všemi přítomnými členy schválen. 
K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné připomínky. 
 
 
2. Řešení problematiky lesního hospodářství a myslivosti v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jiří Bartoš předložil členům komise následující informace: 
Schvalování lesních hospodářských plánů 
Každoročně jsou státní správou lesů krajského úřadu schvalovány lesní hospodářské plány 
(dále jen “LHP“). V současné době, s ohledem na probíhající kůrovcovou kalamitu, kromě 
standartního schvalování LHP, jsou vedena řízení, v rámci kterých jsou měněna závazná 
ustanovení LHP, především maximální celková výše těžeb. V letošním roce bylo schvalováno  
66 nových LHP a 56 změn LHP. 
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Dlouhodobé sucho v lesích 
Suché a teplé počasí přechozích let působí v lesích extrémní škody, zejména na lesních 
porostech tvořených smrkem. I přes celou řadu aktivit státní správy lesů všech stupňů  
a samosprávy kraje se nedaří gradaci kůrovce zastavit. Ani v letošním roce, i kdyby bylo pro 
kůrovce počasí nepříznivé, se nepředpokládá zlom v průběhu kalamity. Pro vlastníky lesů se tak 
prohlubuje problém s jeho zpracováním a realizací dřeva na trhu. Samospráva kraje činí celou 
řadu kroků k tomu, aby vlastníkům lesa napomohla v této nelehké situaci.  
 
Environmentální vzdělávání, výchova a osvěta 
Oddělením lesního hospodářství a myslivosti byla připravena již tradiční výstava na téma lesní 
hospodářství. Výstava prezentující celospolečenský význam lesů umístěná v budově B 
krajského úřadu byla součástí společné výstavy i za oblast vodního hospodářství a zemědělství.  

S ohledem na celkové vytížení muselo dojít k útlumu dalších aktivit na poli EVVO. 
 
Poskytování příspěvků na hospodaření v lesích z rozpočtu kraje  
Poskytování finančních příspěvků na hospodaření v lesích z Fondu Vysočina na hospodaření 
v lesích je zaměřilo na podporu vniku druhově pestrých lesů. Proto se klíčovým opatřeným, jež 
bylo podporováno, stala dotace na budování oplocenek. Kromě zmiňované podpory na 
budování oplocenek je podpora směřována na zalesňování poloodorostky a odrostky vybraných 
druhů dřevin a opakovanou výchovu. O další podobě podpory hospodaření v lesích jedná. 
 
Jiří Bartoš předložil členům komise statistiku poskytování příspěvků do lesů z rozpočtu Kraje 
Vysočina od roku 2017 do roku 2020. 
 
Pachové ohradníky  
V roce 2010 se podařilo navázat spolupráci s Nadací pojišťovny Generali na pilotním projektu 
Pachové ohradníky 2010. Spolupráce pokračovala i dalších letech. Od loňského roku zvolila 
nadace jinou strategii, a tedy na realizaci tohoto opatření se již finančně nepodílí. Přesto bylo 
v kraji ošetřeno téměř 140 km silnic tak, aby se provoz na nich stal bezpečnějším.  
 
V průběhu jednání se dostavila členka komise Blanka Veletová. 
 
Výkup spodních čelistí prasete divokého 
Početní stavy prasete divokého, s krátkodobými výkyvy, dlouhodobě narůstají. Proto Kraj 
Vysočina pokračuje v projektu a i nadále má zájem shromažďovat a vykupovat příslušné 
spodních čelistí prasete divokého. Tato činnost je smluvně zajištěna Českomoravskou 
mysliveckou jednotou, okresními mysliveckými spolky Kraje Vysočina (dále též jen „OMS“). 
V loňském roce je na tuto aktivitu alokováno 750 tis. Kč, spodní čelisti budou předloženy ke 
kontrole v první polovině října letošního roku. 
 
Příspěvky do lesů ze státního rozpočtu  
Novelou nařízením vlády č. 30/2014 Sb., o stanovení závazných pravidel poskytování finančních 
příspěvků na hospodaření v lesích a na vybrané myslivecké činnosti došlo k rozšíření činností, 
které jsou podporovány ze státního rozpočtu. Došlo i k navýšení sazeb u některých stávajících 
činností. Tím je ze strany státu reagováno na kritickou situaci v lesích. Od letošního roku se část 
tohoto nařízení vztahuje i na lesy ve vlastnictví státu.  

Další, velice významnou dotační oblastí státu jsou finančního příspěvku na zmírnění dopadů 
kůrovcové kalamity v nestátních lesích za rok 2019. Termín k podávání žádostí končí 
18. 9. 2020. 
 
V průběhu jednání se dostavil člen rady kraje Martin Hyský a člen komise Jaroslav Poborský. 
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Následně bylo členy a hosty komise diskutováno o kůrovcové kalamitě, dopadech odlesnění 
krajiny na kvalitu vody, potřebě rychlého zalesnění, údržbě a opravách lesních cest, 
hospodaření drobných vlastníků lesů, a o dotacích z Programu rozvoje venkova. 
 
Usnesení 005/03/2020/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
informace o činnosti Kraje Vysočina v oblasti lesního hospodářství a myslivosti a  
doporučuje 
radě kraje podporovat i v dalších letech poskytování příspěvků v oblasti lesního hospodářství  
a opatření v oblasti myslivosti. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Diskuse a různé 
Eva Horná poděkovala Josefu Kottovi za pravidelně zasílané aktuální informace o vývoji 
kalamitní situace v lesích a o realizaci uložených opatření. Členům poděkovala za připomínky  
a podněty, se kterými bylo dále pracováno. 
 
Martin Hyský poděkoval členům komise za odvedenou práci v celém čtyřletém volebním období.  
 
Jan Veleba poděkoval členům a hostům komise za jejich činnost v celém volebním období, 
zástupcům krajského úřadu, především odboru životního prostředí a zemědělství, 
za profesionální a kvalitní práci.  
 
 
4. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
 
Ing. Jan Veleba 
předseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
 
Bc. Ing. Jitka Merunková 
tajemnice Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 21. 9. 2020. 


